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واکنش

سوژه روز یم های جدید برســر فوتبال فیفا، جایگزین تاج را ســایه تحر
به رسمیت شناخت

مهدی تاج رئیس پیشین 
فدراسیون فوتبال ایران چندی 
قبل به دلیل بیماری از سِمَتَش 

کناره گیری کرد. بعد از برگزاری 
جلسات هیأت رئیسه 

فدراسیون فوتبال با توجه به 
اینکه علی کفاشیان نایب رئیس 

اول نیز چندماه قبل 
صندلی اش را ترک کرده بود و 

جایگزین او مشخص نبود، 
حیدر بهاروند به عنوان 

نایب رئیس دوم سرپرست 
 امور 

ً
فدراسیون شد و رسما

جاری را در دست گرفت. حالا با 
گذشت چند روز از این رو 

فدراسیون جهانی فوتبال هم 
استعفای مهدی تاج را به 

رسمیت شناخته است. در 
صفحه تیم ملی فوتبال ایران در 

سایت رسمی فیفا که 
مشخصات فدراسیون فوتبال 

ایران نیز وجود دارد، نام حیدر 
بهاروند به عنوان رئیس 

ج  فدراسیون فوتبال ایران در
شده و این بدان معناست که 

استعفای مهدی تاج از 
فدراسیون فوتبال ایران مورد 

تأیید این نهاد قرار گرفته است. 
البته نام مهدی تاج همچنان 

به عنوان عضو کمیته 
سازماندهی مسابقات فیفا در 

این سایت موجود است. 

 اعلام جرم 
 سازمان بازرسی 

علیه مدیران فوتبال

]ایرنا[ سازمان بازرسی کل کشور 
علیه تعدادی از مدیران پیشین 

فدراسیون فوتبال اعلام جرم 
کرد. پرونده این افراد در دست 

رسیدگی دادسراست. در این 
پرونده که با اعلام جرم سازمان 

بازرسی کل کشور تشکیل شده، 
سه نفر که سابقه ریاست 

فدراسیون فوتبال را دارند، 
یک نفر از مدیران مستعفی 

فدراسیون و دونفر از افراد فعال 
در فوتبال به عنوان متهم مطرح 

هستند. اتهام این افراد 
براساس اعلام جرم سازمان 

بازرسی کل کشور، تضییع اموال 
دولتی و بیت المال است. 

پرونده مزبور در دست رسیدگی 
شعبه دوم دادسرای فرهنگ و 

رسانه قرار دارد و تحقیقات آن 
هنوز به پایان نرسیده است. 

غلامحسین اسماعیلی، 
سخنگوی قوه قضائیه در 

نشست خبری ۲۸ آبان خود در 
پاسخ به سوالی درباره پرونده 

فساد در فوتبال گفته بود: »این 
پرونده در دادسرا هنوز منتهی 

به تصمیم نهایی نشده و 
پیگیری می کنیم که زودتر 

تصمیم گیری شود.« 

]شهروند[روز جمعه بود که وزارت خزانه داری آمریکا از اعمال تحریم های جدید علیه 
ایران خبر داد. طبق  بیانیه ای که بعد از اعمال تحریم های ناجوانمردانه علیه ایران منتشر 
 در سال 

ً
شده، بزرگ ترین تولیدکننده های فولاد،  آلومینیوم، مس و آهن در ایران که مجموعا

میلیارد ها دلار درآمد دارند، با تحریم های جدید مواجه شدند.  وزارت خزانه داری آمریکا 
17تولیدکننده فلزات و شرکت های معدنی ایران را تحریم کرده که در میان آنها نام  چند شرکت 
بزرگ که متولی باشگاه های بزرگ ورزشی در ایران هستند، به چشم می خورد. بدون شک 
اتفاقات  اخیر می تواند تأثیر مستقیمی روی ورزش ایران بگذارد و مهم تر از همه لیگ برتر 

فوتبال ایران را از نظر  اقتصادی تحت تأثیر خود قرار دهد.  

سپاهان؛ صرفه جویی در دستور کار تیم متمول؟
از زمانی که لیگ برتر آغاز شده، سپاهان همواره به عنوان یک تیم متمول در فوتبال 
ایران شناخته می شود که  قراردادهای قابل توجهی هر ساله با بازیکنان و مربیان نامدار 
امضا می کند. حالا که شرکت فولاد اصفهان در  لیست تحریم ها قرار گرفته و نمی تواند 
وارد معامله های بین المللی شود، احتمالا این شرکت صرفه جویی را در  دستور کار قرار 
می دهد. این موضوع بدون شک می تواند روی بودجه باشگاه سپاهان که علاوه بر فوتبال 
در  رشته های دیگر همچون والیبال و هندبال هم تیمداری می کند، تأثیرگذار باشد. شاید 
از سال آینده مدیران  باشگاه سپاهان در بستن تیم فوتبال خود مجبور به صرفه جویی 

شوند.  

 2 تیم سیرجانی تحت تأثیر تحریم ها
گل گهر سیرجان که نخستین فصل حضور خود را در لیگ برتر تجربه می کند و اتفاقا وضع 
خوبی هم در جدول  ندارد، یکی دیگر از تیم هایی است که بعد از اعمال تحریم های جدید 
تحت تأثیر قرار می گیرد. علاوه بر این تیم،  آرمان  گهر سیرجان هم که زیر نظر شرکت صنعت و 
معدن گل گهر فعالیت می کند، در لیگ یک حضور دارد.  تحریم این شرکت سیرجانی می تواند 
بودجه گل گهر را در صورت بقا در لیگ برتر کاهش دهد؛  اگرچه این تیم  برای نیم فصل دوم 

قصد دارد با خریدهای جذابی که داشته، خودش را در لیگ حفظ کند. 

آلومینیومی ها هم لطمه می خورند؟
در رشته های مختلف ورزشی ازجمله فوتبال، شاهد حضور تیم هایی با نام آلومینیوم 
از شهرهای مختلف هستیم.  شاید مطرح ترین آنها آلومینیوم اراک باشد که هم اکنون در 
لیگ دسته اول فوتبال فعالیت می کند. البته قبل  از این هم آلومینیوم هرمزگان را در لیگ 
برتر فوتبال داشتیم که خیلی زود به دسته های پایین تر سقوط کرد. حالا  با تحریم شرکت 
آلومینیوم ایران، به نظر می رسد سرمایه گذاری در ورزش چندان توجیه اقتصادی مناسبی 

برای  این شرکت های صنعتی نداشته باشد. 

یک قهرمان دیگر در لیست تحریم
علاوه بر سپاهان، دیگر تیمی که سابقه قهرمانی در لیگ ایران را دارد و زیر سایه تحریم قرار 
گرفته، فولاد  خوزستان است. شرکت فولاد خوزستان در سال های اخیر حمایت خوبی از تیم 
فوتبال این باشگاه داشته و حتی  یک ورزشگاه اختصاصی ساخته که کاملا مدرن است. حالا 
با تحریم های جدید این امکان دارد که ورزش از  اولویت های شرکت فولاد خوزستان کنار 

گذاشته شود و این یعنی دیگر از قرمزپوشان اهوازی به خوبی قبل  حمایت نمی شود.  

مسی ها هم صرفه جویی می کنند؟
را  دیگر شرکتی که با حضور در لیست تحریم ممکن است بودجه ورزشی خود 

کاهش دهد، شرکت ملی صنایع  مس ایران است. مس کرمان و مس رفسنجان که 
در رشته های مختلف ورزشی سرمایه گذاری کردند، شاید مثل  قبل نتوانند از ورزش 
حمایت کنند. مس رفسنجان هم اکنون صدرنشین لیگ دسته یک محسوب می شود 
و   مس کرمان هم که کاملا شناخته شده است و سابقه حضور در لیگ قهرمانان آسیا 

را هم دارد.  

آذری: تحریم قطعا روی ورزش هم تأثیر می گذارد
سعید آذری، مدیرعامل فعلی باشگاه فولاد خوزستان که به واسطه سال ها کار در 
رأس باشگاه ذوب آهن با  چگونگی حمایت شرکت های صنعتی از ورزش و به ویژه فوتبال 
آشناست، درباره تأثیر قرار گرفتن شرکت هایی  همچون فولاد اصفهان و فولاد خوزستان 
در لیست تحریم ها به »شهروند« می گوید: »اینکه از الان بگوییم  تحریم های جدید چقدر 
روی ورزش و سرمایه گذاری شرکت های صنعتی در لیگ های مختلف ورزشی تأثیر  می گذارد، 
نیاز به بررسی دقیق دارد. من نمی توانم به این سرعت ابراز عقیده کنم که این تحریم ها تا چه 
حد روی  ورزش تأثیرگذار است. بدون شک وقتی صادرات به حداقل برسد و درآمدها پایین 
بیاید، ورزش هم مثل سایر  بخش های دیگر تحت تأثیر قرار می گیرد و بودجه کمتری خواهد 

داشت، چون از این قاعده مستثنی نیست.« 
 او همچنین می افزاید: »حتی می توانم بگویم این شرکت های صنعتی هم تصمیم گیرنده 
نیستند. آنها نیز تابع  تصمیم گیری های کلان در کشور هستند. حالا اینکه شرکتی مثل فولاد 
خوزستان بعد از کاهش درآمدهای خود  تصمیم می گیرد چقدر از بودجه ورزشی این باشگاه 

را کاهش دهد، دیگر به سیاست های کلان شرکت بستگی  دارد که من از آنها باخبر نیستم.« 

؟ خداحافظی با تیم های صنعتی پولدار
در سال های اخیر همواره از تیم های صنعتی به عنوان تیم هایی نام برده می شد که 
متمول هستند و با یک اشاره  می توانند هر بازیکنی یا مربی ای که می خواهند را جذب کنند. 
و  استقلال  از  بیشتری  بدون شک  امکانات  فولاد  و  سپاهان  همچون  باشگاه هایی 
پرسپولیس داشتند و همچنان هم دارند، اما تحریم های اخیر که تأثیر مستقیمی  روی بحث 
بودجه ای باشگاه های صنعتی می گذارد، می تواند آنها را از لیست باشگاه های پولدار خارج 
کند. در  صورتی که بودجه صنعتی ها هم کاهش یابد و آنها نیز مثل استقلال و پرسپولیس 
درگیر بدهی های کلان شود،  شاید فوتبال به یک بحران عمیق فرو برود. به هرحال باید دید 
این شرکت های صنعتی می توانند همچنان مثل  قبل از ورزش حمایت کنند یا این بار ورزش 

قربانی تحریم های ناجوانمردانه آمریکا می شود.   

انتظــار برای پایــان بلاتکلیفــی تیم ملی
بازی با نام ها و سکوت فدراسیون  ادامه دارد

]شهروند[ فدراسیون درباره مکانیزم برنامه ریزی و 
مذاکرات برای انتخاب سرمربی تیم  ملی شفاف سازی 
آنها  ندارد.  رسانه  و  فوتبال  جامعه  برای  درستی 
و  می بندند  قرارداد  ایرانی  مربی  یک  با  گفته اند  فقط 
ح شدن نام دایی ، قلعه نویی، گل محمدی و... نیز  مطر
براساس حدس و گمان های قطعی رسانه ها بوده و از 
سوی مدیریت نام هیچ کسی بُرده نشده است، البته در 
شرایط کنونی به جز این سه نفر هیچ گزینه خوب دیگری 
این حال،  با  نداریم.  ملی  تیم   سرمربیگری  برای  هم 
وجود  به  باعث  اطلاع رسانی  در  فدراسیون  سکوت 

آمدن شایعات و نگرانی های زیادی می شود. 

ینه ها کنار رفت؟ چرا دایی از گز
مسجل  ایران  فوتبال  اهالی  تمام  برای  تقریبا 
فدراسیون  گزینه   اصلی ترین  دایی  علی  که  شده بود 
با باشگاه  برای هدایت تیم  ملی است. این مربی که 
ذوب آهن هم مذاکره و توافق کرده بود به یک باره در 
تماس با این باشگاه اصفهانی تأکید کرد نمی  تواند در 
این شهر کار کند و بعد از آن بود که شایعاتی غیر رسمی 
درباره برگزاری جلسات او با مدیران فدراسیون هم بر 
سر زبان ها افتاد. البته دایی و نزدیکانش یک بار خبر 
برگزاری نشست را در هتل المپیک برای عقد قرارداد 
تکذیب کردند ولی باز هم شواهد و قرائن نشان می داد 
با حمایت دو عضو تاثیرگذار هیأت رئیسه فدراسیون 
او در یک قدمی قبول این سِمت قرار دارد. شایعه کنار 
رفتن علی دایی از فهرست نامزدهای هدایت تیم  ملی 
در روز گذشته دوباره همه چیز را تحت الشعاع خود قرار 
ح شد که  دارد. دیروز در بیشتر رسانه ها این بحث مطر

به دلایلی نامعلوم به فدراسیون اعلام شده است که 
نمی توانند با دایی قرارداد امضا کنند. به هرحال، از روزی 
که علی دایی از باشگاه سایپا کنار رفت و مصاحبه ای 
جنجالی و امنیتی درباره یکی از مدیران باشگاه و سوابق 
نظارتی او انجام داد تا به امروز همواره این صحبت در 
ح بوده که به دایی اجازه نخواهند  میان فوتبالی ها مطر
داد فعلا در فوتبال ایران پستی بگیرد. از این رو، وقتی 
تیم  ملی  در  سرمربیگری اش  شدن  منتفی  شایعه 
منتشر شد خیلی ها به یاد همین مسأله افتادند. با 
این حال، مدیران فدراسیون هم چون تا به امروز هیچ 
نامی از گزینه های مدنظر خود نبرده اند، درباره شایعات 

منتشرشده درباره علی دایی هم سکوت کردند.

ح شد نام قلعه نویی و گل محمدی مطر
مربی  استخدام  شدن  منتفی  خبر  رسمی  اعلام  با 
مشخص  فدراسیون،  سوی  از  تیم  ملی  برای  خارجی 
شد سرمربی بعدی قطعا ایرانی خواهد بود. در چنین 
گل محمدی  یحیی  و  قلعه نویی  امیر  از  وضعیتی 

نام  ایران  سرمربیگری  گزینه های  دیگر  به عنوان  هم 
برده شد. البته شانس سرمربی کنونی سپاهان بیشتر 
از یحیی بود و حتی شایعه شد که نماینده او با یکی از 
مدیران فدراسیون جلسه ای هم اواخر هفته گذشته 
برگزار کرده است. یحیی گل محمدی در سال های اخیر 
توانسته خودش را به یکی از بهترین  مربیان فوتبال 
ایران تبدیل کند و به اذعان تمام کارشناسان، تیم های 
او هجومی اند و زیباترین فوتبال را در بین تمام تیم های 
گاه  لیگ برتر انجام می دهند. منتهی طبق اعلام منابع آ
خبری در فدراسیون، تنها نگرانی درباره انتخاب او در 
زمینه مدیریت ستاره های تیم  ملی است. مدیران در 
جلسات مختلف به این نتیجه رسیده اند که سرمربی 
ایرانی بعدی تیم  ملی باید کسی باشد که بازیکنان به 
از او حساب ببرند  معنای واقعی مثل زمان کی روش 
در  باشد.  داشته  را  ستاره ها  و  تیم  مدیریت  توان  و 
این باره هم قلعه نویی و دایی در بررسی های اولیه برتری 
محسوسی نسبت به یحیی داشته اند، اما از نظر فنی 
همه قبول دارند یحیی بهترین گزینه برای جانشینی 

ویلموتس است.

بلاتکلیفی کی تمام می شود؟
حالا در دنیای پر از سوال و ابهام درباره آینده تیم  ملی 
باید منتظر ماند و دید هیأت رئیسه فدراسیون درنهایت 
برای انتخاب سرمربی چه انتخابی خواهد داشت. البته 
گفته  می شود وزارت ورزش هم نظرات مشورتی خود را به 
ابتدای  تا  درنهایت  و  کرده  اعلام  فدراسیون  مدیران 
بهمن ماه این بلاتکلیفی با عقد قرارداد با سرمربی ایرانی 

تیم  ملی به پایان خواهد رسید. 

امید ایران- امید کره جنوبی، امروز ساعت 1۳ و 45 دقیقه

مانع چشم بادامی سر راه صعود به المپیک
]شهروند[ تیم امید ایران که با بدشانسی کامل در بازی اول خود مقابل ازبکستان 
نتوانست برنده شود و تنها به یک امتیاز رسید،  امروز در مسابقه ای بسیار حساس به 
مصاف کره  جنوبی خواهد رفت. کره در بازی اول خود به سختی توانست چین را با یک گل 
شکست دهد و با برتری مقابل ایران می تواند صعود خود را به مرحله بعد قطعی کند تا 
بازی اش با ازبکستان در روز سوم تشریفاتی باشد. نکته قابل تأمل درباره تیم المپیک 
ایران امیدواری بسیاری است که جامعه فوتبال به این تیم پیدا کرده  است. همان طور که 
اشاره شد در بازی اول یوزهای ایرانی تنها قربانی کم تجربگی شدند و اگر مهاجمان در زدن 
ضربات آخر کم دقت نبودند حداقل می توانستند سه یا چهار گل به ازبکستان  بزنند، اما 
درنهایت دست شان از رسیدن به سه امتیاز مسابقه کوتاه ماند و با تساوی یک بر یک 
مقابل ازبک ها به یک امتیاز رسیدند. آنها حالا با توجه به برنامه بازی ها برای قطعی کردن 
صعود خود به مرحله بعد و نرسیدن کار به اما و اگرها باید امروز کره  جنوبی را در یک بازی 
بسیار سخت شکست دهند. کادر فنی تا کنون چهار جلسه آنالیز دقیق تیم کره را در 
دستور کار خود قرار داده، تمام نقاط ضعف و قوت این تیم را با بازیکنان در میان گذاشته و 
حتی برنامه تمرینات را هم متناسب با شرایط کره طراحی کرده است. بازیکنان هم البته 
شرایط روحی بسیار خوبی دارند و به نظر می رسد این توانایی را در خودشان می بینند که 
چشم بادامی ها را شکست دهند و در مصاحبه هایی که چند بازیکن تیم  ملی ازجمله 
قائدی و صیادمنش انجام دادند روی این مسأله تأکید کردند. نکته قابل توجه اینجاست 
که ایران در صورت نباختن به کره  جنوبی و حتی در صورت مساوی مقابل این تیم هم یک 
شانس برای صعود خواهد داشت. همان طور که اشاره شد، کره در بازی اول با یک گل 
چین را شکست داد و اگر فرض کنیم امروز دو تیم به نتیجه مساوی برسند ، آن وقت 
شاگردان حمید استیلی حتما باید در بازی سوم چین را پرگل شکست دهند. البته نتیجه 
بازی امروز ازبکستان و چین هم قطعا در سرنوشت گروه مرگ رقابت های قهرمانی آسیا و 
انتخابی المپیک تأثیرگذار خواهد بود. پس با توجه به این شرایط پیچیده همه امیدوارند 
که امیدهای ایران در بازی ساعت 13 و 45 دقیقه امروز با کمترین ضریب اشتباه مقابل 
کره قرار بگیرند و از اشتباهات بازی با ازبکستان درس بگیرند و موقعیت هایی را که 
نصیب شان می شود تبدیل به گل کنند. در این صورت موقعیت خوبی در جدول پیدا 

می کنیم و کارمان به اما و اگر و ترس از حذف نمی رسد. 

افشاگری استراماچونی: مذاکره با من یک دروغ بزرگ بود

اتهامی که استقلال پاسخی برایش ندارد
]شهروند[ با اینکه ماجرای آندره آ استراماچونی و باشگاه استقلال تمام شده، اما به 
نظر می رسد بازشدن بحث در یک برنامه تلویزیونی بار دیگر موجی از انتقادها را به 
سمت باشگاه آبی پوش پایتخت برد. جمعه شب برنامه ورزش از نگاه دو درحالی روی 
آنتن شبکه دوم سیما رفت که یوسف دانشیار مترجم و همکار استراماچونی روی 
نیمکت استقلال صحبت هایی را به نقل از مربی ایتالیایی مطرح کرد. حرف هایی 
تکان دهنده که نشان می دهد استراماچونی خشمگین از اتفاقات روزهای گذشته در 
پی اثبات برخی شیطنت ها در ماجرای قطع همکاری اش با استقلال است. دانشیار به 
نقل از استراماچونی گفت: »از اینکه شنیدم با ایجنتم قرار مذاکره گذاشتند، خنده ام 
گرفت. چطور ممکن است ایجنت من بدون هماهنگی بخواهد فردی را جای من به 
مذاکره بفرستد. من 6روز قبل از تاریخ این مذاکرات گفتم پرونده استقلال برای من 
بسته است. دلیلش هم این بود که مشکل پرداختی ها به من باید حل می شد و قانونی 
باید واریز می شد. نمی گویم دیداری نبود بلکه بود، چون هر دو طرف وکلایی فعال در 
فیفا در دوحه داشتند که دیداری هم اتفاق افتاد که اجتناب ناپذیر بود؛ چون آنها یکدیگر 
را می شناختند و این برخورد نه برای مذاکره بلکه یک دیدار ساده بود که با یک دروغ بزرگ 
مذاکرات طرفین نامیده شد. جالب است بدانید که ایجنت من در آن برهه به همراه 
خانواده در تعطیلات  سال نوی میلادی درکشور تایلند بود و نه در دوحه.« استراماچونی 
بعد از بازگشت مقامات استقلال به تهران هم طی مصاحبه ای گفته بود که هیچ  
مذاکره ای در کار نبوده اما آن زمان مدیران استقلال در واکنش به این ادعا خبر قطع 
همکاری را اعلام کردند و قرار شد تا اسناد مذاکره را انتشار بدهند اما با گذشت حدود یک 
هفته هیچ خبری از این موضوع نیست. حالا هم مدیران استقلال بار دیگر در قبال تکرار 
حرف های استراماچونی سکوت کرده اند و ظاهرا حرفی برای گفتن ندارند. حال سوالات 
زیادی در ذهن هواداران نقش بسته که چرا مدیران باشگاه محبوب شان اگر جوابی 
برای مذاکره نکردن با استراماچونی دارند، این قدر زمان را تلف کردند؟ باید دید ادامه این 

ماجرا چه حقایقی را روشن می کند. 

جوکوویچ عصبانی، راکتش را کج کرد!
نواک جوکوویچ عصبانی از، از دست 
با  دیدارش  در  مهم  امتیاز  یک  رفتن 
زمین  به  خشم  از  را  راکتش  مدودف 
عکس  شود.  کج  این گونه  تا  کوبید 
مذکور را رویترز منتشر کرده و نوشته 
است:   »بعضی از چیزها قابل جبران اند. 
دیگری  راکت  می شکند،  راکتی 
جایگزینش می شود. امتیازی از دست 
می رود، امتیازهای بعدی از راه می رسند، 
اما بعضی چیزها وقتی از دست بروند، 

دیگر برگشتی ندارند.« 

خبرگرافی

  مدیرعامل باشــگاه فولاد خوزستان به »شــهروند« می گوید 
اقتصــاد تیم های صنعتی فوتبال رو بــه بحران  خواهد رفت


